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A magyar gyógyszeripar szolgálatában 
Beszélgetés a Szerves Kémiai Intézet vezetőjével 

A vegyészet vonatkozásá-
ban kormányzatunk gazda-
ságpolitikája többek között 
célul tűzte kl s magyar 
gyógyszeripar fokozott támo-
gatását. Gyógyszeriparunk 
cikkei ugyanis olyan kere-
settek a világpiacon, hogy 
jelentős — mintegy 60—70 
százalékban — exportra dol-
goznak gyógyszergyáraink, 
értékes valutát szolgáltatva 
népgazdaságunknak. S való-
ban, ha a külföldre látogató 
magyarok — akár a laiku-
sok közül valók is — nyi-
tott szemmel néznek körül 
a gyógyszertárakban, minde-
nütt felfedezhetik a magyar 
gyógyszeripar egy-egy kere-
sett, márkás különlegességét. 

Jelentős szerepe van ebben 
az egyetemeken folyó kor-
szerű kémiai kutatásoknak, 
általában az egyetemi kuta-
tók és a gyógyszereket előál-
lító gyárak intenzív kapcso-
latának. E kapcsolatok kiépí-
tésében a szegedi Természet-
tudományi Kar Szerves Ké-
miai Intézetének vezetősége 
példamutatóan jár elől: már 
1850-ben kapcsolatot létesített 
a Kőbányai (volt Riehter) 
Gyógyszergyárral, melynek 
készítményei ma fokozottan 
keresettek a világpiacon. 

-7 A kapcsolat természete-
sen nem úgy képzelendő el 
— hangsúlyozza dr, Kovács 
Ödön igazgató, tanszékvezető 
docens —, hogy prakcitista 
módon segítjük a gyógyszer-
gyártást. A témaválasztást 
illetően két szélsőségtől kell 
óvakodnunk: nem lehet ele-
íántcsonttoronyba húzódva, 
kizárólagosan elméleti kér-
désekre fordítanunk figyel-
münket és energiánkat, de 
nem is foglalkozhatunk 
olyan gyakorlati, .reproduk-
ciós problémákkal, amelyek 
ipari kutatóintézetek feladat-
körébe tartoznak. Azt hi-
szem, az 1960 szeptemberé-
ben megkötött együttműkö-
dési szerződés megtalálta a 
helyes arányokat a legcélsze-
rűbb kapcsolat, egymás se-
gítése tekintetében. E szer-
ződés szellemében az „irá-
nyított alapkutatás" elve ér-
vényesül, tehát a megegyezés 
pontjai megfelelnek az egye-
temi kutatómunka tudomá-
nyos jellegének, másrészt — 
áttételesen — gyakorlati tá-
mogatást biztosítanak a gyár 
munkájának és ezen keresz-
tül a népgazdaságnak. Sike-
rült tehát a kapcsolatnak 
olyan formáját kialakíta-
nunk, melyben az intézetre 
háruló primér feladat az elvi 
kutatás és káderképzés. Ma-
gától értetődően az ipar csak 
olyan elvi kutatást támogat, 
melynek legalább közvetett 
eredményei várhatók. 

— Amolyan »arany közép-
utat« kerestek tehát az 
együttműködés tekinteté-
ben? 
— Meg is találtuk, azzal, 

hogy 1959-től kezdődően két 
ú j kutatási vonalat állítot-
tunk be intézeti kutatómun-
kánk tematikájába Az egyik 
az idegrendszerre ható anya-
gok hatásaival foglalkozó 
kutatási terület, amellyel há-
rom tagú munkaközösség 
foglalkozik. Tagjai: dr. Föl-
deák Sándor és dr. Matkovics 
Béla adjunktus, valamint dr. 
Porszász János, az Élettani 
Intézet docense. Ok sziszte-
matikus vizsgálatok segítsé-
gével általánosítható, elvi 
összefüggéseket kerestek a 
kémiai szerkezet és a Hyógy-
szeres hatás között. Főként 
az utóbbi 3 év során figye-
lemreméltó elvi összefüggé-
seket, elméleti törvényszerű-
ségeket állapítottak meg. 
Munkájuk során több, mint 
250 ú j anyagot állítottak elő, 
melyek közül 5 értékes 
gyógyszernek ígérkezik, 3 pe-
dig jelenleg klinikai kivizs-
gálás alatt áll. 

— Tudomásunk szerint a 
Kőbányai Gyógyszergyár 
hormonhatású gyógyszerek ' 
előállításáról híres. Ebben 
a tekintetben hogyan mű-
ködnek együtt? 
— Tekintettel a jelentős 

nemzetközi érdeklődésre, a 
gyárnak valóban „szívügyo" 
az ú j szteroid hormonok ku-
tatása, ú j származékok elő-
állítása. Ennek megfelelően 
alakítottuk ki az együttmű-
ködés másik fő területét. Ü j 
kutatási témakörünk vonat-
kozásában mindenekelőtt tá-
jékozódnunk kellett a nem-
zetközi eredmények tekinte-

tében. A kutatás különleges 
módszereinek elsajátítására 
egész sor tanulmányutat 
szerveztünk. Matkovics Péla 
dr. és Weisz Imre dr. «gy-
egy évet töltött Svédország-
bán — Halmos Miklós dr. 3 
hónapig Csehszlovákiában, 
Weiszné Vincze Irén dr. 3 
hónapig az NDK-ban tanul-
mányozta a kérdéses anyag-
sorozattal foglalkozó tais-in-
tézmények kutatásait és 
módszereit. Magam n fenti 
helyeken kívül a Szovjet-
unióban Jártam igen ered-
ményes tanulmányúton. Mi-
után a nemzetközi eredmé-
nyeket felmértük, munkához 
láttunk, és az első jelentő-
sebb készítmény-gyűjteményt 
is leadhatjuk már ez év vé-
gére a Kőbányai Gyógyszer-
gyár farmakológiai laborató-
riumának, — mintegy hu-
szonötöt, Ezek az anyagok 
részben nemi hormonok, 
részben az anyagcsere foko-
zására, a leromlott fizikum 
felerősítésére szolgálnak. 
Olyan irányú kutatásokat Is 
végzünk újabban, amelyek az 
érrendszerre ható anyagok-
kal, valamint a születéssza-
bályozás gyógyszereivel kap-
csolatosak. Az utóbbi kuta-
tási terület világviszonylat-
ban is homloktérben áll, s 
leglényegesebb problémája a 
mellékhatásoktól mentes, ol-
csó anyag előállítása, tekin-
tettel a várható nagy keres-
letre. A fentlek mellett újab-
ban Bernáth Gábor dr. ta-
nársegéd olyan újtípusú ve-
gyületcsoport előállításával 
is foglalkozik, melytől a 
gyár vezetősége a vegetatív 
idegrendszer zavaraival kap-
csolatosan jelentős eredmé-
nyeket vér. 

— Ezekre a kutatási ered-
ményekre vonatkozóan tür-
tént-e már tudományos igé-
nyű publikálás? 
— Épp a közeli hetekben 

megtartandó londoni kong-
resszuson, a Tiszta és Alkal-
mazott Kémia Nemzetközi 
Uniójának 19. kongresszusán 
fogunk beszámolni kutatása-
ink legújabb eredményeiről. 
Három előadást nyújtottunk 
be a Kongresszus előkészítő 
bizottságnak: egy tisztán el-
méleti tárgyút, mely a szom-

szédos csoportoknak a reak-
cióban való résztvételével 
foglalkozik; a másik két elő-
adás épp a szteránvázas hor-
monok vizsgálatában elért 
eredményekkel kapcsolatos, 
Az első téma kidolgozásában 
Schneider Gyula dr. és Láng 
Kornélia, a másik kettőben 
Halmos Miklós dr., Matko-
vics Béla dr, ós Oöndös 
György dr, oktatók, illetve 
kutatók vettek részt. 

— E kutatásokkal kapcso-
latosan vannak-e technikai 
problémái ss intézetnek? 
— Eddig sem lehetett lé-

nyeges panaszunk, ez év vé-
gére pedig szinte minden 
problémánk megoldódik: a 
Művelődésügyi Minisztérium 
és egyetemünk vezetősége 
bőkezű támogatásának ered-
ményeként sikerül év végéig 
a kutatásokhoz szükséges 
legkorszerűbb műszereket — 
több, mint egy millió forint 
értékben — megkapnunk, IC 
műszerek segftséíjúvel a ku-
tatások nemzetközi szintjé-
vel lépést tartva tudunk dol-
gozni. A technikai problé-
mák megoldásában egyéb-
ként nagy szerepe van a 
gyárral való kapcsolatnak is. 
Kölcsönösen segítjük egy-
mást: pl. a gyárnak az 1062. 
év elejéig nem volt mikro-
analitikal laboratóriuma. Ezt 
a mi intencióink alapján 
készítették el. Ezen kívül gé-
pek használatának kölcsönös 
átengedésével, kutatók, cse-
réjével, nyersanyagellátással 
segítjük egymást. Utóbbi vo-
natkozásában főként a gyár 
segít bennünket: az elmúlt 
évben például negyedmillió 
forint értékű, kutatásainkhoz 
elengedhetetlen vegyszereket 
kaptunk a gyártól, összege-
zésül hadd hangsúlyozzam: 
úgy tapasztaljuk, sikerült az 
együttműködésnek olyan 
egészséges gyakorlatához jut-
nunk, melyből mindkét in-
tézménynek haszna van — 
ezzel együtt a népgazdaság-
nak is, hiszen intézetünk 
mindenirányú tevékenysége 
— mind az elvi kutatások, 
mind a tudományos káder-
nevelés — a magyar vegy-
ipar fejlődését perspektivi-
kusan szolgálja. 

Dér Endre 

A köxöttség így 
kovácsolódik eggyé 

Eredményesen működik a Bolyai Kollégium 
ifjúsági önkormányzata 

A Bolyai Kollégium lakói 
első-.orban a TTK hallgatói 
közül kerültek ki. Talán en-
nek is része van abban, hogy 
ez a kollégium igen eredmé-
nyesen halad előre a közös-
ség, a kollektíva egységének 
megteremtésében. 

De része van ebben min-
denek előtt az ifjúsági ön-
kormányzatnak, amely kar-
öltve az állami vezetéssel jól 
lát ja el feladatát. A kollé-
giumi diákbizottság intézke-
dései általában a tagság 
egyetértésével találkoznak, 
ugyanakkor a kollégium 
Igazgatósága és pártszerve-
zete tág teret biztosít tevé-
kenységük számára. 

A kollektíva sejtjei 
A kollégiumi szervezet a 

szobaközösségekre épül. Ezek 
élén egy-egy szabacsoport 
vezető áll, aki a nevelőta-
nárral együttműködve dol-
gozik. A szobaközösségek a 
kollégiumi estéken az előre 
elkészített program szerint 
vitákat, találkozókat rendez-
nek írókkal, művészekkel, 
egyetemi oktatóikkal, vagy 
közös színház és mozilátoga-
tásokon vesznek részt, A 
kollégium tagságának több 
mint 80 százaléka ilyen te-
vékenyen működő szobakö-
zösségekben él, tanul és «so-
rakozik. 

Hogy milyen a szobaközös-
ségek programja? Az egyik 
kis kollektíva legutóbb pél-
dául vitát rendezett az egy-
ház és az állam viszonyáról, 
amelyre meghívták Rátkai 
Istvánt, az állami egyház-
ügyi hivatal szegedi vezető-
jét is. Másutt bulgáriai uta-
záséról tartott élménybeszá-
molót dr. Andó Mihály ad-
junktus. Az élménybeszámo-
lót filmvetítés tette érdeke-
sebbé. 

Volt vita a modern zené-
ről dr. Mihálka György kar-
nagy vezetésével, a kiberne-
tika mai helyzetéről pedig 
Muszka Dániel számolt be. 
Dr. Mezősi József a kőzetek-
ről tartott vetítettképes elő-
adást. 

Irodalom ét ipart 
A fiatalok érdeklődése 

azonban az irodalomra épp 
úgy kiterjed, mint a termé-
szettudományokra. Kollégiu-
mi irodalmi estre hívták meg 
a közelmúltban Fenákel Ju-
ditot, könyve, „Az élet vi-
dám dolog" megjelenése al-
kalmából. Az est, amelyen 
dr. Tóth Miklós beszélt az 
írónő eddigi munkásságáról 
s Bende Ildikó és Molnár Pi-
roska, az Irodalmi Színpad 
tagjai olvastak fel a kötet 
novelláiból, szép sikert ara-
to t t 

A kulturális szórakozás 
mellett a sport, a testgya-
korlás feltételeit is igyekez-
nek a kollégium lakói szá-
mára biztosítani. Tornaterem 
ugyan nincsen, de van fut-
ball és pinpong-felszerelés, 
van expandert helyettesítő 
gumiszalag és kézisúlyzó, 
amiket a hallgatók szívesen 
használnak is. 

S sál iét helyett — otthon 
Mindezek a körülmények 

hozzájárulnak ahhoz, hogy a 
diákbizottság irányításával 
mind előbbre haladjon a Bo-
lyai Kollégium kollektívája 
az eggyé kovácsolódás, a kö-
zösségi tudat kialakítása út-
ján, s hogy a kollégium ne 
csak szállása, hanem való-
ban kedvei otthona legyen a 
Természettudományi Kar 
hallgatóságának. 

Tóth Lássló 

DCLiíiikai 
ázift&rkák 

Betegbemutatás folyik a 
tanteremben. Behozzák az ú j 
beteget. Az előadó felszólít 
egy hallgatót, kérdezze ki a 
beteg kórelőzményét, 

A hallgató odamegy a be-
teghez és első kérdése így 
hangzik: 

Eszméletlen állapotban tet-
szett bejönni a klinikára?.,. 

Egy másik vidéki betegről 
van szó, aki terhességét 9 
hónapig eltitkolta, bár egész-
ségügyi intézményben dol-
gozik, 

Az előadó megjegyzi erre: 
nem érti milyen női közös-
ség lehetett az, ahol 9 hó-
napig el lehet titkolni a ter-
hességet, mert az Ilyesmit 
Szegeden egy óra múlva 
mindenki t u d j a . . . 

Az előadó gyermekeken 
végzett orthopaediai műtéte-
ket és járógépeket sorol fel, 
s ezzel fejezi be előadását; 
„ha ezek egyike sem vezet 
eredményre, nem marad 
más hátra, mint a Taigetos." 

Ugyanez szigorlaton „visz-
szahallgatva": Ha ezek egyi-
ke sem vezet eredményre, 
Taigetosba helyeszük a gyer-
meket. 

Egy öngyilkosjelöltet tette 
elkövetésének körülményei-
ről kérdezi orvosa. 

*— Tudja doktor úr, na-
gyon elkeseredtem, valahogy 
úgy összejött minden és el-
határoztam, hogy meghalok. 
Este volt, bezárkóztam szo-
bámba, bekapcsoltam a rá-
diót, még meghallgattam a 
Szabó családot, azután be-
vettem az a l t a tó t . . . 

E G Y E T E M 

Boshigt Gongorson rajza 

A tanuló fogass 

Ketten találkoznak 
Két lány találkozik kollok- könyvet ls kellett volna raf-

vium előtt a folyosón. Mére- tanulni? 
(Belső monológ: mint elő-

ször.) 
Kollokvium után a folyo-

són. 
Ketten találkoznak. Az 

előbbi két lány. 
— Hogy sikerült? 
Büszke, öntudatos válasz: 
— Je les ! . . . És te? — a 

hangsúly gunyoros, 
— Jeles! 
Csalódottan, de mosolyog-

va egymás nyakába borul-
- n a k . . . 

Női fifika. 

getlk egymást egy darabig 
szótlanul, majd egyikük óva-
tosan megkérdezi: 

— Tudod? 
A másik hadarja az előre-

kész választ: 
— Egy szót s em! , , . Csak 

tegnap fogtam neki. Biztos 
k i r ú g . . . Es te? — ránéz a 
kérdezőre vizsgálódón. 

(Belső monológ: — Jól ki-
toltam veled angyalom! Ha 
tudnád, hogy egész héten a 
könyveket bújtam!) 

A másik válasz helyett: 
— Tulajdonképpen melyik Szepesi Attila 

inán 

lógiai tudományok doktora 
közölte, hogy az ú j reform 
megkönnyíti a helyesírást, 
ugyanis az a lényege, hogy 
az orosz helyesírás a lehető 
legközelebb kerüljön a kiej-
téshez, az élő, beszélt nyelv-
hez. 

Június 13-án Szegedre lá-
togatott az Egészségügyi Vi-
lágszervezet küldöttsége dr. 
P. Van de Calseyde, a vi-
lágszervezet európai Irodájá-
nak Igazgatója vezetésével. 
A küldöttség tagjai voltak: 
J. Cotrell, az iroda selyettes 
Igazgatója, és J. Ilandlcr, a 
világszervezet központi tájé-
koztatási osztályának vezető-
je. A vendégek ellátogattak 
a szegedi Orvostudományi 
Egyetem rektori hivatalába, 
ahol dr. Rávnay Tamás rek-
tor rendezett fogadást a tisz-
teletükre. Ezt követően vá-
rosnézésen vettek résst. Jú-
nius 14-én az egyetem Inté-
zeteit és klinikáit Iátogstták 
meg. 

* 

Üj művesét próbáltak ki 
a szegedi Sebészeti Klinikán. 
A nagyméretű, csaknem 
százezer forint értékű készü-
léket — melyből az Idén 
hármat készítenek megyénk-
ben NDK-beli megrendelésre 
— s Hódmezővásárhelyi Elek-
trofém Ktiz. szakemberei ké-
szítették el. 

* 

A Varsói Kultúra és Tu-
domány Palotájában megtar-
tották a Nemzetközi Világ-
űrkutatási Bizottság VI. köz-
gyűlését, valamint az űrku-
tatás problémáival foglalko-
zó IV-ik nemzetközi konfe-
renoiát. A közgyűlésen első 
ízben vett részt magyar de-
legáció, melyet Egyed Lász-
ló professzor, akadémiai le-
velező tag, a magyar Tudo-
mányos Akadémia űrkutatási 
bizottságának titkára veze-
tett. 

Az Eötvös Lóránd Tudo-
mányegyetem román tanszé-
kén ünnepi megemlékezést 
tartottak a tanszék fennállá-
sának 100-ik évfordulója al-
kalmából. Az ünnepség ke-
retében Petrusán György V. 
éves hallgató ismertette a 
hallgatói kollektíva által ké-
szített „100 éves a román 
nyelvű oktatás a budapesti 
egyetemen" c, dolgozatot. Ezt 
kővetően Tamás Lajos tan-
székvezető professzor méltat-
ta az évforduló jelentőségét. 
Az ünnepségen megjelentek 
a budapesti román nagykö-
vetség képviselői is. 

Megnyílt a budapesti ál-
latkertben az ország első bi-
ológiai ismeretterjesztő mo-
zija. A Barlang-moziban 
minden szombaton és vasár-
napon természettudományi 
vonatkozású filmeket vetíte-
nek. 

A tudományos békekonfe-
rencia osztrák vendége dr. 
Georg Fuchs, a béesl Ferenc 
József Kórház röntgen Inté-
setének vesetője, u Osztrák 
Hiroshlma Bizottság tagja 
kedden délután látogatást 
tett a Szegedi Rttntnren Kli-
nikán, ahol s kl lnf ia igaz-
gatójával dr. Szene» Tibor 
professzorral és munkatársa-
ival a korszerű sugártherá-
pla és röntgendlagnosstika 
kérdéseiről szakmai-tudomá-
nyos megbeszélést folytatott. 

Az Alföld őstörténetének 
problematikájáról rendezett 
kétnapos tudományos tanács-
kozást június 6-án és 7-én a 
József Attila Tudományegye-
tem ókortörténeti és régé-
szeti intésete s Móra Ferenc 
Múzeummal együttműködés-
ben. A Csongrád megyei és 
a szegedi kutatókon kívül 
több ismert fővárosi törté-
nész és régész is részt vett 
az Ülésszakon, melyen há-
rom témakör, a neolitikum 
és eneolltikum, továbbá a 
bronzkor, valamint a korai 
és késői vaskor történetének 
kérdéseit vitatták meg az 
Alföld vonatkozásában. 

A budapesti Eötvös Lo-
ránd Tudományegyetem a 
régi Pannónia szálló helyén 
építteti újjá' a Zrínyi Ilona 
leánykollégiumot. A kollégi-
um a jövő évben válik teljes 
egészében használhatóvá, s 
a mintegy 560 férőhelyes 
épület az egyetem legna-
gyobb kollégiuma lesz. A 
terv szerint a* első részt 
1963. novemberében, a töb-
bit 1964. áprilisában adják 
át a diákoknak. 

A moszkvai egyetemen tu-
dományos ülést tartottak az 
orosz helyesírási reformról. 
Alekszandr Jefimov, a filo-

Az Egészségügyi Miniszté-
rium a budapesti gyégysze-
résztudományl kar végpős 
hallgatói számára, az állam-
vizsga előtti ssakmai gya-
korlat helyeként, 140 gyógy-
szertári állást biztosított. Eb-
ből 18 budapesti. Gyárba és 
egyéb Intézményekbe 26 
hallgatót javasolt az elosztó 
bisottsóg. 


